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Les eleccions municipals del
proper dia 22 de maig seran les
novenes de la història recent de
la democràcia. Més de trenta anys
d�història des del 1979 en els quals
cap alcalde de Sant Joan no ha
estat capaç de completar més d�un
mandat seguit en el càrrec. Aquesta
inestabilitat distingeix la política
municipal santjoanina i la
converteix, al Ripollès, en un cas
únic. Això sí, el vot sol ser molt
decidit i orientat clarament cap a
una opció: tots els alcaldes han
arribat al càrrec, excepte en un
cas, amb majoria absoluta.

Set alcaldes s�han succeït en el
càrrec durant aquest temps, amb
un curiós repartiment equitatiu
de sigles polítiques: tres mandats
de CiU, dos del PSC, dos d�ERC
i un d�independents. En alguns
casos, un mateix partit ha
aconseguit mantenir-se dos
mandats seguits, però ho ha fet
canviant d�alcalde: CiU entre 1987
i 1991, primer amb Lluís Grabulosa
i després amb Gerard Costa, i
ERC ho va fer entre 2003 i 2007,
primer amb Carles Bassaganya i
després amb Elisabet Regué, que
el va substituir quan va ser
nomenat director general
d�Administració Local. Josep
Bassaganya és l�únic alcalde que
ho ha estat durant vuit anys, però
separats (entre 1983 i 1987, amb

Sant Joan,
el vot inestable

una candidatura independent, i
entre 1995 i 1999, sota les sigles
del PSC).

Dels resultats electorals, es
dedueix que a Sant Joan �com en
molts altres llocs� la personalitat
d�alguns caps de llista pesa més
que les sigles dels partits. Josep
Bassaganya, per exemple, va
trencar l�hegemonia de CiU l�any
1983 (Pere Picart va governar del
1979 al 1983) amb una llista
independent, però al presentar-se
després sota les sigles socialistes
va mantenir el seu electorat fidel
�sempre més d�un miler de vots�
superant de molt el resultat
habitual del PSC. La seva retirada,
l�any 2003, va marcar una caiguda
espectacular del vot del partit. Tot
i no governar més que en dos
mandats, Josep Bassaganya és
l�única personalitat política de Sant
Joan que s�acosta al perfil dels
primers alcaldes de la democràcia
que en molts ajuntaments catalans
van marcar una llarga etapa: en el
seu cas, més de 20 anys de política
municipal.

Els anys de Josep Bassaganya són
els d�alternança i rivalitat entre
Convergència i un bloc d�esquerres
que fins al 1999 es presenta sota
diverses formes però sempre amb
el seu lideratge. Aquest any dos
factors van alterar l�esquema
polític que s�havia perpetuat durant
dues dècades: l�aparició d�una
tercera candidatura d�ERC (una

força política emergent en aquell
moment) i el trencament del bloc
convergent, per la divisió entre
Unió (que es queda les sigles CiU)
i Convergència (que es presenta
en una llista independent com a
Convergència Santjoanina). Això
condueix a les primeres eleccions
en vint anys sense majoria
absoluta, les de 2003, que es van
saldar amb la pèrdua de la majoria
del PSC, una desfeta de l�opció
convergent  que està costant molt
de recuperar i ERC com a àrbitre
de la situació, que al final va
decantar al seu favor obtenint
l�alcaldia. Un pacte amb CiU va
donar estabilitat a l�Ajuntament
durant tot el mandat, però aquest
va perjudicar el soci petit, un fet
que tampoc és estrany: l�any 2007,
ERC aprofitava l�impuls de l�alcaldia
per obtenir la majoria absoluta
més aclaparadora de totes les
eleccions municipals, amb 7
regidors i un 61% dels vots.

Però a Sant Joan, en política
municipal, res no és permanent.
De la més gran victòria es pot
passar a la derrota sense pal·liatius
en només quatre anys, i això és el
que va succeir en les eleccions de
2007.  Amb CiU recuperant una
part del seu electorat, republicans
i socialistes van girar com un mitjó
els seus resultats, i de la majoria
d�ERC es va passar a la del PSC,
que amb Ramon Roqué al
capdavant recuperava l�alcaldia.
Aquest nou canvi es produïa en
unes eleccions en què, amb la
incorporació de la CUP, tornaven
a presentar-se quatre candidatures,
fet que no es produïa des del 1999.
El proper dia 22 de maig seran
cinc les opcions que podrem triar
els santjoanins: PSC, ERC, CiU, PP
i CUP. Un altre factor que afegeix
incertesa �o emoció, segons com
es miri� a les eleccions municipals.
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persones en dues categories:
persones que estan �destinades�
a ser directius i, per altra banda,
tota la resta. Si et contracten a la
primera categoria, fantàstic, la vida
t�anirà bé, però si contracten a la
segona, malament. Ja pots fer un
treball excepcional, que mai et
consideraran vàlid per a una
posició directiva, facis el que facis.
És una injustícia que m�irrita
profundament. Com que tinc
accent de pagès � que encara
conservo �, em vesteixo força
malament i no sóc el més agraciat
en tema de fisonomies, jo estava
segur que em contractarien per
la segona categoria, i em costaria
molt avançar professionalment.
Evidentment, als Estats Units es
fan moltes animalades, però el
tema laboral el tenen molt més
ben solucionat.

Vas tenir problemes
d'adaptació a la forma de
vida, la cultura o la forma de
treballar dels americans?
La cultura laboral és clarament
millor als Estats Units. No hi ha
la jerarquia quasi militar que tenim
a Europa. Es treballa fort, però
eficientment. Culturalment em
sembla que la vida a Catalunya es
infinitament millor que als Estats
Units: es menja millor, tenim les
nostres tertúlies, molts més
concerts, el millor club de futbol
del món� ens ho passem millor!

La visió que tenim des d'aquí
dels Estats Units, creus que
està distorsionada per tòpics
o prejudicis? I els californians,
què en saben de Catalunya?
Els Estats Units són molt grans.
Hi ha llocs com Califòrnia on s�hi
està fantàsticament, però també
hi ha llocs com Oklahoma on no
hi penso posar mai els peus. He

d�agrair-ho al meu pare, que em
va dir des de petit que els Estats
Units no era el dimoni forquilla
que ens pinten a la televisió. Tenen
coses dolentes, però també en
tenen de bones. Els californians
són persones excepcionals:
educades, amables, generoses... i
molts coneixen Catalunya.
Quedaries fred de quantes vegades
m�han dit: �Oh! Ets de Barcelona?
Així deus parlar català, no?�.
Moltíssima gent ha anat a
Barcelona, i els encanta. És que és
una ciutat excepcional!

La feina també t'ha portat a
altres països (Anglaterra,
Brasil...) però sempre amb
retorn als Estats Units. És on
t'has trobat millor?
La vida es molt fàcil aquí. Al Brasil,
la vida es difícil: és violent, els
embussos de trànsit són
llegendaris� En quant als anglesos,
com menys en parlem, millor. Quin
personal!

Vius a l'estat dels EUA que
sempre hem vist com un
exemple de terra
d'emprenedors, que associem
amb Silicon Valley i
Hollywood... però
darrerament sou notícia per
la fallida econòmica de
l'administració. Com veus el
futur de Califòrnia?
Malament. Ens estan cosint a
impostos. A Califòrnia paguem
aproximadament un 25% més
impostos que si visquéssim a Texas,
per exemple. I l�estat encara perd
diners desesperadament, no sabem
en què se�ls gasten. Arriba un
moment que la gent diu �prou�,
agafa les maletes i se�n va a Dallas
o a Miami. Encara no hem arribat
a aquest moment, però no n�estem
massa lluny.

Els teus fills sabran parlar
català?
Em sap moltíssim greu, però molt
probablement no� La meva dona
es brasilera i jo evidentment no els
parlo en espanyol, amb la qual cosa
tindran l�anglès, el portuguès, i
probablement aprendran l�espanyol
a l�escola. Si la meva dona fos
catalana, potser hauria funcionat.
Però amb aquestes
circumstàncies�

La tornada a Catalunya la
veus ja com impossible? Amb
quina freqüència véns a Sant
Joan i què enyores més del
poble?
Tornar ho veig extremadament
difícil. Estic al camp de la
biotecnologia, on hi ha molt
poques oportunitats a Catalunya.
Malauradament vinc molt poc a
Sant Joan. Qualsevol persona que
hagi posat una criatura de tres o
quatre anys en un avió durant
catorze hores pot saber que viatjar
des de Califòrnia a Barcelona és
una pallissa. I quan les criatures
arriben volen dormir quan a
Catalunya és de dia. Un drama.
Com que només tenim dues
setmanes de vacances a l�any,
passar-les sense dormir es
problemàtic. El fet de no poder
venir a Sant Joan fa que l�enyori
mes� Si hagués de mencionar
l�aspecte que enyoro més,
probablement seria la Festa Major.
Es una ocasió molt especial, on el
temps que passes amb la família i
els amics pren un caire diferent.
El poble adquireix una energia
especial. Tothom es troba a
l�envelat i als bars, i hi ha un
ambient de companyonia i alegria
al qual no dones importància fins
que un dia ja no el tens.







































La nova gespa del

camp de futbol
Jordi Garriga
Aprofitant l�aturada de l�estiu de
2010, es va procedir a col·locar
gespa artificial al Camp Municipal
d�Esports de Sant Joan. Amb aquest
canvi, es donava una imatge
completament nova al camp de
futbol.

Les opinions  sobre el canvi de
gespa eren variades: hi havia qui
creia que s�havia pres una bona
decisió, però, per altra banda, hi
havia qui creia que era un pas
enrere i amb un cert esperit
melancòlic comentaven que era
millor la gespa natural.

Una vegada instal·lada la nova
gespa, la majoria d�opinions han
estat favorables i s�han pogut
observar els avantatges de
disposar d�un equipament d�aquest
tipus. Entre molts avantatges, cal
destacar-ne alguns:

Manteniment del camp: amb la gespa
artificial es minimitza el
manteniment de la gespa. Només
cal tenir cura de regar el camp i
fer un mínim manteniment anual.
Per contra, amb la gespa natural,
calia una atenció especial durant
tot l�any per tal de poder tenir la
gespa en les millors condicions
(tot i això, moltes vegades, no era
possible).

Facilitar la pràctica del futbol: gràcies
a la gesta artificial, el terreny
presenta un aspecte homogeni i
estable al llarg de tota la
temporada. Això facilita en gran
mesura la pràctica del futbol

(control de la pilota, passades...).
Amb la gespa natural, el terreny
era inestable, especialment en dies
de pluja, neu i fang, i es feia molt
més difícil practicar el futbol. Això
és especialment important pels
més joves que s�inicien en aquest
esport. A més, també hi havia el
risc considerable de lesions que
provocava un terreny en mal estat.

Possibilitat de gaudir del terreny de

joc durant tot l�any: sovint el terreny
de joc presentava un aspecte
impracticable i s�havien de
suspendre molts partits i
entrenaments.

Millor resistència a les condicions

climatològiques. La freda i plujosa
climatologia de Sant Joan, amb els
hiverns freds i llargs, feia que el
camp presentés un millor o pitjor
aspecte en funció de la
climatologia.

Possibilitat d�organitzar altres

activitats: amb la gespa natural,
durant l�estiu no es podien dur a
terme activitats com campus i
estades esportives degut al fet
que s�havia de cuidar la gespa.
S�aprofitaven els mesos en els que
no hi havia partits per replantar
la gespa, aplanar el camp i fer totes
les tasques de manteniment per
quan s�iniciés la temporada. Per
tant, s�impedia la possibilitat
d�organitzar altres activitats durant
la temporada i especialment,
durant l�estiu. Amb la gespa
artificial, es pot tenir el camp
disponible durant tot l�any i sense
risc de malmetre la gespa.
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Un viatge recomanat:






